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la qual cosa ha permés ajudar 945 hotels i allotjaments 
rurals, 801 agències de viatges, 409 empreses gestores 
d’apartaments turístics i 102 càmpings, així com 1.290 
establiments acollits als diferents programes de política 
turística.

Però, a més, a més, Turisme Comunitat Valenciana també 
gestiona les ajudes als establiments d’oci nocturn, amb un 
pressupost de 8 milions, del qual el 88 % del pressupost ja 
està adjudicat, més de set milions distribuïts entre 391 pubs 
i similars i 150 discoteques i sales de festa.

Unes línies d’ajuda a les quals cal afegir les actuacions 
de promoció de Turisme Comunitat Valenciana com la 
continuació del pla de màrqueting o la presència en les fires 
turístiques generals i especialitzades més importants, com 
FITUR. Línies específiques de Turisme Comunitat Valenciana 
a les quals, per descomptat, hem d’afegir el pla Resistir, 
amb 400 milions, la part que li pertoca al sector; les ajudes 
financeres de l’Institut Valencià de Finances,  
amb 150 milions destinats específicament a autònoms 
i pimes d’hostaleria, oci, turisme, amb trams no 
reemborsables de fins al 30 % del total del préstec…, però 
que també, per exemple, hotels d’una dimensió important, 
com Cap Negret, per exemple, fou el primer que es va 
apuntar i va tindre les ajudes corresponents; i ara el pla 
Resistir Plus, que comptarà amb 647 milions i que auxiliarà 
molts nous sectors estretament relacionats amb el turisme, 
i que permetrà ajudar hotels de major dimensió . Ajudes que 
seran molt importants, tot i que, sincerament, insuficients 
per al forat econòmic que ha tingut el sector, però tot el que 
hem pogut ficar de la nostra banda.

Tot un ventall d’ajudes, en definitiva, perquè el sector puga 
aguantar, eixa és la paraula, resistir en este greu parèntesi 
que hem passat, en tant que es comença a controlar 
l’expansió del virus a través de la vacunació de la població, 
com ja s’està fent, reiterant, una vegada més, el compromís 
d’este Consell per continuar fent coses pel sector turístic 
valencià .

I que hui mateix la premsa, hui mateix la premsa, apunta que 
la llum sí que està molt a prop .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta 695, formulada per la diputada 
Aitana Mas, del Grup Parlamentari Compromís, al conseller 
d’Hisenda i Model Econòmic sobre la ciberseguretat .

Quan vullga, senyoria .

La senyora Mas Mas:

Gràcies . Gràcies, presidenta .

Bon dia, conseller .

Vaig elaborar aquesta pregunta en un moment en què, bé, 
els ciberatacs que havien passat en el mes de març, que va 
patir el SEPE, i que va suposar, a més, el col·lapse de la seua 
seu electrònica al servei públic al llarg d’uns dies .

I aquests fets tingueren importants efectes a l’atenció 
de la ciutadania, ja que des d’eixe mateix moment ni la 
sol·licitud de cites funcionava i qualsevol tràmit relacionat 
amb aquest organisme es va paralitzar per complet, a més 
en un moment jo crec que delicat, degut a este escenari 
laboral al qual ens ha abocat la pandèmia . Per tant, jo crec 
que moltes persones es van vore necessitades de realitzar 
uns tràmits que va ser impedit per la situació, com deia, del 
ciberatac que vam patir.

En el moment en què vivim, en el qual cada vegada més les 
noves tecnologies i també la digitalització ens proposen 
solucions encaminades a facilitar l’accés als serveis públics 
i la celeritat a l’hora de tramitar qualsevol gestió, les 
plataformes i ferramentes telemàtiques suposen un element 
imprescindible per al seu funcionament òptim. La pandèmia 
ha fet que xafem eixe pedal de l’accelerador en una qüestió 
que ja estava en marxa, com és la de facilitar, en la mesura 
del possible, tota la tramitació telemàtica.

Ara mateix, hem sigut capaços de desenvolupar noves 
eines i adaptar-nos per tal de poder seguir atenent eixes 
necessitats de la nostra ciutadania mitjançant els recursos 
telemàtics. En aquest sentit, ara més que mai, en vista a 
seguir impulsant aquestes línies o aquestes eines, hem de 
garantir que siguen segures i capaces de resistir atacs com 
el que he comentat. Per aquesta raó, des de les institucions 
hem de fer els esforços necessaris per a impulsar un 
increment de la inversió en aquesta matèria .

La política del Botànic s’ha caracteritzat per una millora 
inqüestionable dels serveis públics, s’han implementat 
polítiques tant per a satisfer les necessitats i reivindicacions 
que el poble valencià portava anys reclamant com per a 
augmentar també l’impuls, l’abast i la qualitat dels ja existents .

És per aquest motiu que no ens podem permetre que 
aquestes qüestions siguen un pal en les rodes del progrés que 
hem construït, i hui en dia dotar les administracions públiques 
dels recursos necessaris per a que estiguen preparades per a 
previndre els ciberatacs és una de les condicions necessàries i 
inajornables per seguir prestant aquests serveis públics per tal 
de seguir continuant fent política útil.

En aquest sentit, conseller, m’agradaria preguntar-li quines 
són les accions que està duent endavant des de la seua 
conselleria o quines tenen previstes per tal de millorar la 
ciberseguretat en l’àmbit de la Generalitat Valenciana .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta té la paraula l’honorable 
conseller d’hisenda .

Quan vullga, senyoria .
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El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, presidenta .

Senyoria, la conselleria d’Hisenda i Model Econòmic, 
responsable de les TIC de la Generalitat, efectivament 
està duent a terme una sèrie d’accions a fi de millorar els 
sistemes de ciberseguretat de la Generalitat per les raons 
que vosté ha apuntat .

En primer lloc, a través del nou ROF s’acaba de millorar i 
empoderar la governança de la ciberseguretat mitjançant 
la creació d’una nova estructura organitzativa, que ha 
elevat el nivell de ciberseguretat en l’organigrama de la 
Direcció General de Tecnologies de la Informació i de les 
Comunicacions. En eixe sentit, li informe que s’ha creat una 
Subdirecció General de Ciberseguretat, que no existia.

El món evoluciona i, en este cas concret, tot el que està 
passant al nostre voltant i nosaltres mateix…, encara 
que nosaltres, en eixe sentit, hem estat a l’altura de les 
circumstàncies . Quan va vindre aquell atac de fa un parell 
d’anys, nosaltres vam poder ficar el mur abans que inclús 
l’administració de l’estat, Telefònica i moltes altres empreses, 
però és insuficient.

El tema va a més, el món s’està fent cibernètic i, en eixe 
sentit, per les raons que vosté acaba de dir, s’han creat tres 
serveis, el servei de ciberseguretat corporativa, el servei de 
confiança digital i el servei de ciberseguretat industrial. Amb 
aquest nou organigrama es pretén reforçar la ciberseguretat 
de la Generalitat, així com també reforçar les accions de 
millora de la ciberseguretat dirigides a altres (inintel·ligible)  . . ., 
als ciutadans i a les empreses de la Comunitat Valenciana .

A més d’esta nova estructura, s’ha elaborat un pla 
d’acció intern que reforça els recursos existents per a 
proporcionar a la Generalitat unes òptimes capacitats de 
prevenció, recuperació i resposta del sistema d’informació i 
telecomunicacions davant possibles ciberatacs .

Alguns exemples. La definició de la identitat digital del personal 
al servei de la Generalitat a través de l’impuls de l’ús de 
certificats d’empleat públic de la Generalitat i del doble factor 
d’autenticació en les eines del projecte Funciona GVA. No 
només és el tema del teletreball, que també, sinó essencialment 
el tema de l’absoluta digitalització de l’administració, la 
búsqueda de l’administració sense papers, és que tot això inclou 
òbviament un reforç dels temes de ciberseguretat.

També el reforç de la seguretat en els solucions del treball 
remot i en les noves eines de Funciona GVA implantades per 
al treball col·laboratiu, ja que aquestes solucions basades 
en tecnologies en núvol requereixen canvis en les eines de 
protecció i monitoratge .

També la revisió anual per part del DGTIC de l’estat de la 
ciberseguretat dels seus sistemes i el desenvolupament 
dels plans de millora de la seguretat en un cicle de millora 
contínua. Per això es realitza una anàlisi de les vulnerabilitats 
i anàlisi de seguretat de manera periòdica i implanta mesures 
de protecció concordes als resultats .

Però també en col·laboració amb la direcció general 
d’administració local s’ha elaborat un pla de xoc de 

ciberseguretat per a les entitats locals de la Comunitat 
Valenciana, perquè les entitats locals estan sent objectiu 
de campanyes de ciberatac que tenen com a conseqüència 
un gran impacte en la prestació de serveis als ciutadans 
per part de les administracions . I, anant més lluny, una 
sèrie d’importants municipis de la Comunitat Valenciana 
en les últimes setmanes han tingut autèntics atacs que han 
paralitzat absolutament l’administració municipal.

Així mateix, informar-li, senyoria, que l’àrea de 
ciberseguretat industrial compta amb molta demanda de 
nous projectes en l’actualitat, raó per la qual s’està treballant 
en col·laboració estreta amb el servei de comunicacions de 
la DGTIC, que és qui implementa les mesures de seguretat 
en les xarxes de la Generalitat .

En este sentit, li assegure que es treballarà en la definició 
de l’arquitectura de seguretat per als elements d’internet de 
les coses, amb necessitats de connexió a internet i a la xarxa 
cooperativa.

En qualsevol cas, senyoria, este trànsit, el trànsit global 
cap al món digital, cap a les administracions digitals no es 
mostrarà amb les dades de gestió dels llocs d’empleat públic 
i es monitoritzarà per a previndre atacs malintencionats.

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 793 formulada pel diputat 
Ferran Martínez del Grup Parlamentari Unides Podem al 
Consell sobre l’evolució del finançament autonòmic. La 
resposta serà substanciada pel conseller d’Hisenda .

Quan vulga, senyoria .

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor conseller, després d’un any que ha sigut duríssim 
per a l’economia valenciana, per al conjunt de la societat 
valenciana sembla que entrem en una fase diferent, una 
fase de recuperació, una fase la qual va a estar marcada pel 
procés de vacunació i la superació de la pandèmia .

Ara bé, això no significa que vagen a acabar les dificultats 
per a les finances de la Generalitat Valenciana. Sembla que el 
camí que tenim per davant és especialment difícil. I això ens 
preocupa . No només ens preocupa el moment present, ens 
preocupa què passarà d’ací a sis mesos, què passarà d’ací  
a 12 mesos, què passarà d’ací a 18 mesos.

L’actuació del Govern d’Espanya durant aquesta crisi ha 
estat marcada per la seua orientació social i per una major 
sensibilitat territorial . Això ha marcat la diferència respecte a 
la crisi del 2008.


